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البرز يكي از مناطق 
خوب گردش�گري 
در زمينه طبيعت گردي و روستايي است با اين 
وجود بي توجهي به ايجاد سيستم فاضلاب در 
مناطق شهري و خصوصاً روستايي سبب شده 
است آلودگي هاي ناشي از پساب ها به راحتي 
وارد رودخانه ه�اي اين مناطق ش�ود و عملًا 
آب ه�اي روان را به ش�ديدترين وضع ممكن 
آلوده سازد؛ موضوعي كه موجب شد مديرعامل 
آبفاي روس�تايي البرز با اش�اره به اينكه تنها 
چهار روستاي اس�تان داراي شبكه فاضلاب 
است، اعلام كند:»اين مهم باعث شده تا درحال 
حاضر شاخص برخورداري روستاهاي استان از 
ش�بكه فاض�لاب زي�ر ني�م درصد باش�د.«

    
وجود رودخانه هاي ف��راوان و آب و هواي مطلوب 
در كنار مراتع و باغ هاي گل و ميوه ازجمله مزايايي 
است كه سبب شده تا استان البرز يكي از مناطق 
مهم گردشگري به شمار رود.  دراين ميان وجود 
۲۶۲ روستا دراين استان سبب شده تا اين منطقه 
از لحاظ گردش��گري روس��تايي ني��ز حرف هاي 
بس��ياري براي گفتن داشته باش��د.  درحالي كه 
حضور گردش��گران در كنار مردم روستايي باعث 
شده تا پساب هاي بس��ياري دراين مناطق توليد 
شود، نبود سيس��تم جذب فاضلاب و تصفيه آن 
موجب ش��ده تا اين آلودگي ها وارد رودخانه هاي 
استان شود و به راحتي منابع مهم تأمين كننده آب 
شرب وكشاورزي را آلوده كند؛ موضوعي كه به گفته 
بسياري از كارشناسان با وجود كاهش منابع آبي در 
البرز، مي تواند بر بحران بي آبي دراين استان بزرگ 
بيفزايد مسئله اي كه به شدت مي طلبد تا هرچه 

سريع تر سيستم جذب و تصفيه فاضلاب تمامي 
مناطق روستايي به طورجدي اجرايي شود. 
 خطر آلودگي برای رودخانه هاي البرز

اوايل س��ال 94بودكه با ش��دت گرفت��ن ميزان 
آلودگي آب رودخانه كرج با فاضلاب و مواد نفتي 
شوراي عالي امنيت ملي اجراي شبكه فاضلاب در 
روستاهاي حوضه آبخيز رودخانه و سد كرج را به 
تصويب رساند و خواهان ممانعت از ورود نفتي به 
اين رودخانه ش��د.  با اين وجود اخبار جديدي از 
تداوم ورود فاضلاب بيش از 100 روستا به رودخانه 
كرج منتشر شده ؛ وضعيتي كه زنگ خطر جدي 
براي محيط زيس��ت و حيات اين منب��ع آبي را به 
صدا درآورده است.  معاون هماهنگي امور عمراني 
اس��تاندار البرز دراين خصوص مي گويد:» طبق 
مصوبه شوراي عالي امنيت ملي  بايد طي دو سال 

اخير در 100 روستاي حوضه آبريز رودخانه كرج 
شبكه فاضلاب اجرايي مي ش��د، اما تاكنون تنها 
توسعه شبكه فاضلاب در سه روس��تا انجام شده 
و در پنج روس��تا نيز مطالع��ات آن صورت گرفته 
اس��ت.« خس��رو ارتقايي مي افزايد:» اگر هر سال 
بتوانيم شبكه فاضلاب 10 روستا را اجرايي كنيم، 
10 س��ال زمان خواهد برد، بنابراين ب��ا اين روند 
نمي توانيم نقشي در اين حوزه ايفا كنيم.« درحالي 
كه توسعه شبكه فاضلاب روستايي با كندي پيش 
مي رود رئيس گروه محيط زيست و كيفيت منابع 
آب ش��ركت آب منطقه البرز از ورود مواد نفتي و 
فاضلاب به رودخانه كرج خبرمي دهد و مي گويد: 
»اين مسئله بيشتر در پايين دست سد كرج اتفاق 
مي افتد كه بعضاً در كيفي��ت آب تأثير مي گذارد. 
البته ورود اين م��واد به صورت دائمي نيس��ت و 

باعث به وجود آمدن يكسري بحران هاي مقطعي 
مي شود كه بايد با ورود كارشناسان محيط زيست 
مسئله مديريت شود.« بشيرزاده، با اشاره به اينكه 
كيفيت آب رودخانه كرج از بهترين آب هاي قابل 
شرب در دنياس��ت مي افزايد: »آب رودخانه كرج 
در بالادست سد كرج كيفيت بسيار غني دارد كه 
در دنيا نيز نمونه آن كم پيدا مي شود، لذا اين مهم 
مي طلبد تا در حفظ آن تلاش بسيار كرد.« وي ادامه 
مي دهد:»علاوه بر ورود آلودگي هاي نفتي و فاضلاب 
به داخل رودخانه كرج بعضاً مشاهده مي شود سموم 
و كودهاي شيميايي كه توسط روستائيان استفاده 
مي ش��ود به داخل آب اين رودخانه وارد مي شود 
و بر شدت آلودگي ها مي افزايد كه جا دارد دراين 

خصوص به طور جدي اقدام شود.«
  سهم زير نيم درصدي از شبكه فاضلاب 

درحالي كه كم آبي و خشكسالي هاي اخير موجب 
بحران شده است، لذا اين مهم مي طلبد تا براي حفظ 
منابع آبي كه بسيار ارزشمند هستند اقدام جدي 
انجام بگيرد.  مديرعامل آبفاي روستايي استان البرز 
با بيان وضعيت بحراني شبكه روستايي دراين استان 
مي گويد:»هم اكنون سهم روستاهاي استان البرز 
از لحاظ دارا بودن ش��بكه فاضلاب زير نيم درصد 
است.« عبدالحسين حسن زاده مي افزايد:»درحال 
حاضر۲۶۲ روستاي بالاي ۲0 خانوار در البرز وجود 
دارد كه به 155 روستا خدمات ارائه مي شود.« وي 
با اشاره به وجود5۸ هزار مشترك و جمعيتي بالغ بر 
1۳۶ هزار نفر تحت پوشش آبفاي روستايي ادامه 
مي دهد:»اين درحالي است كه تنها چهار روستاي 
استان البرز داراي شبكه فاضلاب است كه اين مهم 
مي طلبد تا دراين زمينه اقدام جدي انجام بگيرد، 
چراكه هرگونه تعللي وضعيت سلامت آب شرب 

دراستان را با خطر جدي مواجه مي سازد.«

  آذربايجان شرقي: معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري آذربايجان شرقي از اتمام عمليات مرمت و 
بازسازي بناي »مقبره سلطان پير احمد قتانلو« شهرستان هوراند، خبر 
داد. محمد فتحي اظهار كرد: بناي تاريخي و ارزشمند »مقبره سلطان پير 
احمد قتانلو« يا »امامزاده قتانلو« كه در قسمت غربي روستاي قتانلو از 
توابع شهرستان هوراند واقع شده، به واسطه معماري خاص و يكپارچگي 
اثر جزو مقابر شاخص دوره س��لجوقي- ايلخاني، محسوب مي شود كه 
در فهرست آثار ملي كشور نيز به ثبت رسيده است. وي افزود: »مقبره 
سلطان پيراحمد« از دو بخش چسبيده به هم تشكيل شده كه بخش 
اصلي، گنبدي مدور با ديوارها و پايه هايي از لاشه سنگ ساخته شده و 
بخش دوم نيز گنبدي با ديواره هاي آجري به صورت يكپارچه روي آن بنا 

گرديده است كه به ارتفاع 10 متر و به شعاع پنج متر مي باشد. 
   لرستان: مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري لرستان از توزيع نهال 
رايگان در اين استان هم  زمان با فرارسيدن هفته منابع طبيعي خبر داد. 
شيرزاد نجفي بيان كرد: شعار امسال هفته منابع طبيعي »منابع طبيعي 

با مردم، براي مردم« است. 
   البرز: مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري استان البرز گفت: اتفاق 
بسيارخوبي كه در كش��ور بي نظير اس��ت كاهش 9۲ درصدي سطح 
آتش سوزي ها در مراتع است علي رغم اينكه تعداد آتش سوزي ها نسبت 
به سال گذشته دو برابر افزايش يافته بود. حامد فرضي به رفع تصرف 
۳00 هكتار از اراضي ملي و دولتي در 9 ماهه س��ال جاري اشاره كرد و 
اظهار داشت: اين ميزان از اراضي با كف قيمت ۳50 ميليارد تومان ارزش 
افزوده اين اراضي بوده است كه نشان دهنده اهميت اراضي در استان و 

اهميت كار در حفاظت از عرصه و منابع ملي و دولتي است. 
  خراس�ان رضوي: نخس��تين همايش ملي وقف علم و فناوري با 
رويكرد محتوا س��ازي، تروي��ج و فرهنگ س��ازي و جهت دهي جريان 
وقف و امور خيريه به سمت حمايت از توس��عه علم و فناوري و ارتقاي 
بهره وري موقوفات با اس��تفاده از علم و فناوري و با همكاري دانشگاه 
فردوسي مشهد، دانشگاه ش��هيد بهش��تي و كميته ياوران وقف علم 
و فناوري خراس��ان رضوي در دانش��گاه فردوسي مش��هد برگزار شد. 
دكترمحمد كافي رئيس دانش��گاه فردوسي مش��هد با عنوان اين  كه 
در سطح بين المللي بيش از ۳0 درصد منابع دانشگاه ها از موقوفات و 
سرمايه گذاري توسط خيرين انجام مي شود، گفت: در حال حاضر در 
كشور بالغ  بر 70 درصد منابع دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي توسط 
دولت تأمين مي شود كه اين ميزان با توسعه وقف در حوزه علم وفناوري 
بايد به كمتر از ۶0 درصد برسد تا شاهد داشتن دانشگاه هاي پويا و فعال 

در سطح كشور و منطقه باشيم. 
   فارس: مصيب اميري مديركل ميراث فرهنگي فارس گفت: با توجه 
به نزديك شدن به آغاز سال نو و فراهم نمودن شرايط هر چه مطلوب تر 
ارائه خدمات به ميهمانان نوروزي، با همكاري شهرداري شيراز، بناهاي 
شاخص مجموعه زنديه از جمله ارگ كريمخان زند، موزه پارس، حمام 
وكيل و مسجد وكيل نورپردازي مي ش��وند كه تا قبل از آغاز سال نو به 

اتمام خواهد رسيد.

افزايش كانون هاي داخل��ي ريزگردها و جولان ذرات 
و غبار از كشورهاي همسايه از يك سو و بالا رفتن  گرد 
مي��زان آلايندگي صنعتي واحدهاي پتروش��يمي و 
نف��ت و گاز از س��وي ديگ��ر مدت هاس��ت راه نفس 
ساكنان شهرهاي خوزس��تان را بس��ته و زندگي را 
برايشان طاقت فرسا كرده است. بنابه اعلام اداره كل 
محيط زيست خوزستان، خوزس��تاني ها در سال 95 
فقط چهار روز هواي پاك تنفس كردند و حتي در پاييز 
هم هواي اهواز در شرايط پاك قرار نگرفت. در سال 9۶ 
وضعيت بدتر شد و در نيمه اول سال جاري تنها يك روز 

هواي پاك مهمان آسمان شهر اهواز بوده است! 
اين در ش��رايطي است كه طي س��ال هاي اخير با 
افزايش ش��مار خودروهاي درون ش��هري بحث 
آلودگي هواي ناشي از تردد خودروها نيز به تهديد 
جدي براي سلامت ساكنان اين كلانشهر تبديل 
شده است! از اين رو انتظار مي رفت توجه به سيستم 
حمل و نقل عمومي به عنوان راهكاري براي مقابله 
با افزايش آلودگي هوا در اولويت مديريت شهري 
اين كلانشهر قرار گيرد اما متأسفانه طرح هاي مهم 

اين بخش در حالي معلق مانده كه هيچ مش��كل 
اساسي بر سر راه اجراي آن وجود ندارد! در حالي كه 
بسياري از طرح هاي بزرگ استان ها در پس بي پولي 
و بي اعتباري معلق مانده است پروژه قطار شهري 
اهواز تنها به دليل سوء مديريت و نبود عزم جدي 
براي اجرا متوقف شده تا ساكنان اين كلانشهر از 
حداقل امتياز شهري شان كه داشتن سيستم حمل 
و نقل عمومي پاك است بي بهره بمانند و در كنار 
گرد و غبار و آلاينده هاي  صنعتي، ذرات كش��نده 
ناشي از سوخت خودروها در س��طح شهر هم در 
ريه شان جا بگيرد! انتقادات صريح اخير استاندار 
خوزستان از عملكرد شهرداري اهواز در پروژه مترو 
گواه محكمي بر اين ادعاست.   بنابه گفته غلامرضا 
ش��ريعتي طبق مصوبه تأمين هزينه هاي ساخت 
مترو مقرر ش��ده بود هزينه ها به طور مس��اوي و 
50- 50 توس��ط دولت و ش��هرداري تأمين شود. 
اين در حالي اس��ت كه دولت تاكنون حدود 590 
ميليارد تومان به پروژه متروي اهواز پول داده اما 
شهرداري اهواز در اين خصوص تاكنون حتي 50 

ميليارد تومان نيز پرداخت نكرده است!
طبق گفته مقام ارشد خوزستان اعتبار پرداختي به 
متروي اهواز از رقمي كه دولت به پروژه هاي قطار 
شهري شيراز، مشهد يا اصفهان پرداخته كمتر نبوده 
و با صراحت مي توان گفت متروي اهواز به هيچ وجه 

با مشكل تأمين اعتبار روبه رو نبوده است!
  سهم دولت پرداخت شد، شهرداري نه !

 در حالي كه چند ماه پيش شهردار اهواز در پاسخ 
به انتقاد خبرنگاران از معلق ماندن وضعيت مترو 
اهواز، ش��اه كليد حل مش��كلات پروژه مذكور را 
تزريق پول دانس��ت و اعلام كرد: ب��راي رفع اين 
مش��كل نمايندگان بايد از طريق بانك مركزي و 
سازمان برنامه و بودجه كشور پيگير تحقق اعتبار 
۳ هزار ميليارد ريالي اوارق مشاركت و5۶0 ميليارد 
ريالي اوراق خزانه باشند، استاندار خوزستان دليل 
اين تعلل را نه مشكلات مالي بلكه كم كاري سازمان 
شهرداري و عمل نكردن به وعده هايش مي داند. 

ش��ريعتي با تأكيد بر اينك��ه اگر مت��روي ديگر 
كلانشهرهاي كش��ور راه افتاده به اين دليل است 

كه شهرداري هاي اين كلانشهرها براي پروژه مترو 
خود هم تراز با دولت پول داده ان��د، افزود: دولت 
تاكنون حدود 5۸0 ت��ا 590 ميليارد تومان براي 
پروژه قطار ش��هري اهواز هزينه كرد و شهرداري 
بايد ابتدا س��هم خود را در اين زمينه بدهد و بعد 
ادعا كند، چراكه ش��هردار اهوازخود  اذعان كرده 
تاكنون۲0 ميليارد تومان هم بابت اين پروژه پول 

نداده است!
طبق گزاراش��ات اس��تانداري خوزس��تان دولت 
به پروژه مترو ديگر كلانش��هرها هم متناس��ب با 
پيشرفت فيزيكي پروژه پول پرداخت كرده است و 
شهرداري ها فروش اوراق مشاركت و دريافت وام 
حداقل ۸0 درصد از رقم پرداختي دولت را تأمين 
كرده و قطار شهري شان را راه اندازي كرده اند، اما 
شهرداري اهواز تاكنون 10 تا 15درصد از مجموع 
پرداخت��ي دولت به مت��رو را پرداخت��ه و با بهانه 
تراش��ي از زير بار تعهدش شانه خالي كرده است.  
با اين تفاسير آخرين وعده ش��هردار اهواز مبني 
بر راه اندازي مترو اهواز تا ۲0 ماه ديگر نيز عملي 
نخواهد شد. موضوعي كه مورد انتقاد استاندار قرار 
گرفته و از شهرداري خواسته اگر قادر به انجام قول 
خود نيست به جاي وعده و بهانه تراشي با صراحت 

بگويد كه از پس اجراي طرح برنمي آيد!
  مديريت شهري از پس مديريت برنمي آيد 
ضعف شهرداري به عنوان متولي مديريت شهري 
اهواز ن��ه تنها در موض��وع مترو بلكه نابس��اماني 
فراوان در خدمات شهري به ويژه دفع پسماندها، 
ساماندهي هسته مركزي ش��هر و رفع سد معابر، 
نبود مبلمان مناسب شهري و امكانات رفاهي تنها 
بخشي از مش��كلات مربوط به مديريت اين نهاد 
متولي اس��ت كه بارها مورد انتقاد ديگر مسئولان 
اهواز و حتي استان قرار گرفته است. به عنوان نمونه 
مديركل مديريت بحران خوزستان بارها با انتقاد 
از اينكه شهرداري اهواز نس��بت به مسائل بحران 
اين كلانش��هر بي تفاوت اس��ت به لزوم پايبندي 
شهرداري به اجراي تعهداتش تأكيد كرده است. 
در بحث مديريت پس��ماند نيز كه در حال حاضر 
يك��ي از معضلات مهم اين كلانش��هر محس��وب 
مي شود انتقادات بسياري به شهرداري وارد شده 
است. به رغم اينكه ش��هرداري و سازمان پسماند 
نابس��اماني موجود در اين حوزه را گردن كمبود 
اعتبارات مي اندازند، سياحي معاون عمراني پيشين 
استانداري خوزستان با رد هرگونه معضل كمبود 
اعتبارات در اين خصوص مشكل اصلي شهرداري 
اهواز و س��اير دس��تگاه هاي اجراي��ي را اعتبارات 
نمی داند، بلكه نبود برنامه ريزي می داند. وي افزود: 
 جمع آوري و دفع مناس��ب زباله به دليل دريافت 
عوارض پسماند از مردم وظيفه شهرداري است كه 
بايد آن را به درستي انجام دهد، اين در حالي  است 
كه حدود 70 درصد از اولويت بندي شهرداري اهواز 

در هزينه كردن اعتبارات ضروري نيست. 
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توقف  متروي اهواز مقابل شهرداری!
شهرداری اهواز سهم خود در پروژه مترو را پرداخت نکرده است

سهم نيم درصدي روستاهاي البرز از شبکه فاضلاب
با وجود ۵۸ هزار مشترك تحت پوشش آبفاي روستايي در البرز تنها 4 روستا از شبکه فاضلاب برخوردارند

 ادامه كشاورزي سنتي 
با بيكاري 160 هزار مهندس كشاورزي

خشکسالي چيره شده است. منابع آب و خاك هم محدود هستند. 
از اين رو احتمال كاهش توليدات كشاورزي در سال جاري از سوي 
كارشناسان پيش بينی مي شود. حالا  رئيس سازمان نظام مهندسي 
كشاورزي كشور از بيکاري 70 درصدي مهندسان كشاورزي پرده 
بر مي دارد. همان مهندس�اني كه سال ها آموزش ديده اند كه براي 
چه نوع اقليم و ش�رايط آب و هوايي چه نوع كش�تي بهتر است و 
بهره وري بيش�تري دارد. منابع خدادادي  كه با بي�کاري 160 هزار 
مهندس كشاورزي در مقاطع كارشناسي ارش�د و دكتري و عدم 
بهره مندي از آنها در صنعت كشاورزي، اقتصاد استان ها را به قهقرا 
مي برد. چرا كه كشاورزي سنتي نه تنها بهره وري مناسبي ندارد، 
بلکه آسيب هاي جبران ناپذيري هم به منابع طبيعي وارد مي كند. 

    
كشت چندين هزار تن سيب زميني و در نهايت دفن يك هزار و 700 تن 
از آنها در اس��تان فارس به منظور تنظيم بازار در سال 94، روي دست 
ماندن بيش از ۸0 هزار تن پياز در اس��تان اصفهان در سال 94، ماندن 
چندين هزار تن توت فرنگي روي دست كشاورزان كردستاني و از بين 
رفتن بخش عمده آنها در سال 94، زير پا له شدن چندين هزار تن گوجه 
فرنگي در بوشهر و هرمزگان و نزول قيمت آن به كيلويي ۲00 تومان در 
سال 95، سيب هاي آذربايجان غربي كه ركورد توليد را شكست و بازاري 
براي فروش آن نبود و غيره همگي از بي برنامگي سازمان جهاد كشاورزي 
در طي سال هاي گذشته حكايت دارد.  حالا هم در كنار معضلاتي چون 
كمبود آب، فرس��ايش خاك، فرونشس��ت زمين به علت حفر چاه هاي 
غيرمجاز در راستاي كشت محصولات پرآب بري چون برنج در نواحي 
جنوبي كشور و غيره، خبر بيكاري 1۶0 هزار نفري مهندسان كشاورزي 
اس��ت كه به پايان نزديك ش��دن صنعت كش��اورزي را در ايران نشان 
مي دهد. همان صنعتي كه مي تواند با صادراتش اقتصاد غيرنفتي كشور 
را به حركت درآورد و رونق را به بخش هاي روستايي استان ها برگرداند. 
با اين حال به گفته رئيس سازمان نظام مهندس��ي كشاورزي در حال 
حاضر بيش از 70 درصد از مهندسان كش��اورزي كشور بيكار هستند. 
در اين خص��وص احمد كبيري مي گويد: »از مجم��وع ۲۳0 هزار عضو 
سازمان نظام مهندسي كشاورزي تنها 1۳ درصد جذب مشاغل دولتي، 

17 درصد در بخش غيردولتي شده اند و 70 درصد بيكارند.«
  كشاورزي مدرن حلال مشكلات

حالا درحالي مهندسان كشاورزي كشور بايد يا در خانه بمانند يا جذب 
مشاغل كاذب شوند كه به كار گيري اين نيروهاي تحصيلكرده، مي تواند تا 
بخش قابل توجهي از معضل كمبود منابع آبي، شيوع خشكسالي، فرسايش 
خاك، فرونشست زمين، گسترش بيماري ها و جولان آفات گياهان و در 
نهايت كاهش بهره وري محصولات توليدي را برطرف كند. از اين رو دور 
از انتظار نيست كه اشتغال مهندسان كشاورزي علاوه بر افزايش صادرات 
محصولات كشاورزي، مي تواند اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال را تحقق 
ببخش��د. با اين حال اين تعداد مهندس بيكار هستند و منابع ارزشمند 
كشور روز به روز كاهش مي يابند و بخش عمده توليدات به هدر مي روند. در 
اين راستا كبيري، رئيس سازمان نظام مهندسي كشاورزي با تأييد مطالب 
فوق و با اشاره به اينكه بايد از ظرفيت فارغ التحصيلان اين رشته در راستاي 
حل بسياري از مش��كلات آبي و محيط زيستي استفاده كنيم، مي گويد: 
»بايد روش هاي بهره برداري مان را اصلاح كنيم و اين مسئله جز با تغيير 

روش و بهره برداري از منابع آب و محيط زيست اتفاق نمي افتد.«
  كشاورزي مدرن در گرو اشتغال مهندسان

 بنابراين بايد به سمت كشاورزي مدرن براي افزايش بهره بري زمين هاي 
كش��اورزي برويم. در اين خصوص رئيس س��ازمان نظام مهندس��ي 
كشاورزي و منابع طبيعي استان قم مي گويد: »در حال حاضر يكي از 
مهم ترين مشكلات ما در حوزه كشاورزي، كشاورزي سنتي و بيكاري 
مهندسان است. بنابر اين بايد به سمت كشاورزي مدرن برويم و با چنين 
سياستي براي مهندسان كشاورزي اشتغال كنيم.« عباس خرمي ادامه 
مي دهد: »بايد با به كار گيري مهندس��ان كش��اورزي به دنبال توسعه 
گلخانه ها در تمام استان  ها به خصوص قم باشيم. همچنين طرح آبياري 
تحت فشار و كم فشار را دنبال كنيم تا مصرف آب در بخش كشاورزي 
را كاهش دهيم.« با اين ش��رايط كه روزهاي پرآبي تمام شده است و 
خشكس��الي در حال به تاراج بردن خاك غني كشور است، لازم است 
علاوه بر ضرورت اشتغالزايي براي مهندسان كشاورزي از آنها در جهت 

مقابله با روزهاي سخت صنعت كشاورزي بهره برد.

 سرانه فضاي سبز خرم دره اي ها 
يك سوم زنجان است     

رئيس اداره منابع طبيع�ي خرم دره با    زنجان
اش�اره به اينكه س�رانه فضاي سبز در 
شهر زنجان حدود 14 متر مربع است، گفت: اين رقم در شهرستان 

خرم دره 5/8 مترمربع مي باشد. 
غلام رضا محمودي با اش��اره به اينكه مس��احت مراتع اس��تان زنجان 
11۳7000 هكتار است، تصريح كرد: حدود 51/5 درصد سطح استان 
زنجان را مراتع تشكيل مي دهند و جنگل هاي استان نيز 97500 هكتار 
اس��ت كه 7/5 درصد مساحت استان را شامل مي ش��ود.  وي با اشاره به 
اينكه ۳0 درصد مساحت ايران مراتع هستند كه اين رقم در دنيا حدود 5۳ 
درصد است، بيان كرد: آمارهاي فوق نشان مي دهد كه متأسفانه كشورمان 
از لحاظ پوشش گياهي و سرانه فضاي سبز وضعيت مطلوبي نداشته و نياز 
به همت مضاعف براي افزايش اين سرانه هاست.   اين مسئول با اشاره به 
اينكه مساحت مراتع شهرستان خرم دره 19۳70 هكتار است، اظهار كرد: 
تعداد دامي كه از اين مراتع استفاده مي كنند ۲۶500 واحد دامي است و 
حدود ۶77 خانوار نيز بهره بردار اين مراتع هستند.  وي همچنين تصريح 
كرد: حدود ۲100 هكتار جنگل دست كاشت در سطح شهرستان وجود 
دارد كه عمدتاً هم به صورت صنوبر كاري  است.  رئيس اداره منابع طبيعي 
خرم دره با اشاره به اينكه هر سال به مساحت جنگل هاي دست كاشت 
صنوبر در سطح شهرستان افزوده مي شود، بيان كرد: خرم دره از قطب هاي 

توليد صنوبر در سطح كشور به شمار مي رود.

7 اثر ميراث ناملموس گلستان ثبت ملي شد     
مدير كل مي�راث فرهنگ�ي، صنايع     گلستان
دستي و گردشگري استان گلستان از 
ثبت هفت اثر ميراث فرهنگي ناملموس استان گلستان در فهرست 

آثار ملي كشور خبر داد. 
ابراهيم كريمي با اشاره به ثبت آثار ثبتي گفت: اين آثار شامل فن و مهارت 
لاك تراشي استان گلستان، مراسم آييني مذهبي يا رمضان قوم تركمن، 
مراسم آييني مذهبي عيد قربان قوم تركمن، دانش بومي و مهارت شموشه 
بافي زيارت گرگان، و غذاهاي آييني و س��نتي نخود پل��و، غذاي آييني 
و س��نتي ماش پتي گرگان و فن و مهارت تايمل س��ازي )ساخت سنتي 
قايق( مي باشد.  رئيس شوراي ثبت اين اداره كل خاطر نشان كرد: بررسي 
مقدماتي اين هفت اثر جهت تشكيل پرونده پيشنهادي ثبت در فهرست 
آثار ملي كشور صورت گرفت و پس از تأييد نظريه اوليه كارشناسي نسبت 
به آماده سازي و تشكيل پرونده اقدام شد و سپس پرونده تكميل و به دفتر 
ثبت آثار ارسال گرديد.  وي اذعان داشت: پس از تشكيل پرونده و تأييد 
نهايي آثار پيشنهادي در شوراي ثبت آثار، نسبت به ثبت ملي اين هفت اثر 
اقدام شد.  كريمي در ادامه افزود: با ثبت اين هفت اثر در فهرست آثار ملي 

كشور، تعداد آثار ثبتي استان به 757 اثر افزايش يافت. 

 اتمام راه آهن چابهار - زاهدان 
جزو برنامه هاي اقتصاد مقاومتي است

شتاب بخشي در تكميل زيرساخت هاي     سيستان وبلوچستان
سيس�تان و بلوچستان توس�عه را به 
همراه دارد و طولاني شدن تكميل آنها، هزينه هاي اضافي و هدر رفت 

منابع را به دنبال دارد. 
 سيددانيال محبي با اش��اره به ايمني بالاي استفاده از ظرفيت ريلي و 
كاهش هزينه هاي حمل كالا، راه آهن را محور توسعه استان برشمرد. 

وي اتمام راه آه��ن چابهار - زاهدان را ج��زو برنامه هاي اقتصاد مقاومتي 
دانست و گفت: با برنامه ريزي هاي انجام شده، در تلاش هستيم اين طرح 
در زودترين زمان ممكن به بهره برداري برسد.  محبي همچنين با اشاره به 
توفان هاي شن موجود در مسير قطار و ايجاد مشكلاتي در اين زمينه براي 
راه آهن، از اختصاص اعتبار مناسب براي تثبيت ماسه هاي روان خبر داد. 

نگرش مديران به واگذاري  طرح هاي 
نيمه تمام به بخش خصوصي مثبت نيست      
معاون برنامه ريزي سازمان برنامه     چهارمحال و بختياري
و بودج�ه چهارمح�ال و بختياري 
گفت: نگرش مديران دولتي به بحث واگذاري طرح هاي نيمه تمام 
به بخ�ش خصوصي نگ�رش مثبتي نيس�ت چرا كه اي�ن مديران 

پروژه ها را نقطه قوت خود مي دانند. 
علي رضا ش��جاعي با اش��اره به اينكه بحث ديگر در واگذاري طرح هاي 
نيمه تمام دولتي به بخش خصوصي موضوع تكني��كال در اين موضوع 
است، افزود: مسئله س��وم مس��ائل خاص اجرايي پروژه ها است.  وي با 
بيان اينكه 400 پروژه نيمه تمام در اس��تان شناسايي شده كه نيمي از 
اين پروژه ها واگذار شده اس��ت، ادامه داد: اعتقاد داريم اين تعداد پروژه 
نيمه تمام در استان افزايش پيدا مي كند چراكه برخي از دستگاه ها هنوز 
پروژه هاي نيمه كاره خود را اعلام نكرده اند.  ش��جاعي با تأكيد بر اينكه 
۲00 پروژه نيمه تمام شناسايي ش��ده در چهارمحال و بختياري وجود 
دارد كه هنوز به بخش خصوصي واگذار نشده است، عنوان كرد: ما جزو 
10 استان با عملكرد مطلوب در واگذاري پروژه هاي نيمه تمام دولتي به 
بخش خصوصي هستيم و در خصوص طرح هاي نيمه تمام شناسايي شده 
جهت واگذاري به بخش خصوصي 1۳5 مورد تكميل و بهره برداري شده و 
۲۶۶ مورد ديگر نيز نيمه تمام و جديد هستند. معاون برنامه ريزي سازمان 
برنامه و بودجه چهارمحال و بختياري خاطرنشان كرد: 11۲ پروژه تكميل 
و بهره برداري ش��ده و 9۲ پروژه نيمه تمام و جدي��د از جمله طرح هاي 
واگذار شده در استان هستند. شجاعي تصريح كرد: مشوق هايي همچون 
تس��هيلات، كمك هاي فني و اعتباري و تغيير كاربري براي متقاضيان 

اجراي پروژه هاي نيمه تمام دولتي در نظر گرفته شده است. 

مدت هاست در تيتر اخبار و گزارشات مربوط به حوزه محيط زيست، مديريت 
ش�هري، بخش آب و فاضلاب، انرژي و... نام شهرهاي خوزستان و به ويژه 
اهواز، مركز اين استان خودنمايي مي كند. شهري كه هر روز دردي بر دردهاي 
بي شمارش افزوده مي شود تا همچنان عيار صبر و نجابت ساكنان و تعهد و 
مسئوليت پذيري مديرانش را بسنجد! در كنار تمام دغدغه هاي اهوازي ها از 
آلودگي هوا و آب آشاميدني شان گرفته تا كمبود و قطعي مکرر برق و صدها 

مشکل ديگر بحث تعليق احداث متروي اين كلانشهر هم موضوعي است كه 
دوباره مطرح شده تا نمره مردودي را در كارنامه مديريت شهري اهواز نهايي 
كند! طي روزهاي اخير استاندار خوزس�تان با صراحت اعلام كرده به رغم 
تخصيص اعتبار كافي به متروي اهواز، شهرداري به عنوان متولي ساخت 
مترو نه تنها نقش خود را براي اجراي اين طرح ايفا نکرده بلکه از مجموع 
پرداختي دولت به قطار شهري اهواز تنها سهم اندكي را پرداخت كرده است!

ميترا شهبازي

مريم احمدي
   گزارش يك

مس�ئول اردويي و راهيان نور س�پاه اس�تان 
بوش�هر از اعزام يك هزار و 3۸6 دانش�جوي 
بوشهري به مناطق عملياتي جنوب خبر داد. 
عبدالهادي صبحاني خواه گفت: اردوهاي راهيان نور 
دانشجويي حركتي فرهنگي مؤثر است كه مي توان 
تأثيرات عمي��ق آن را در آينده در اين قش��ر عظيم 

به خوبي مش��اهده كرد.   وي با تأكي��د بر اينكه اين 
حركت عظيم فرهنگي مي تواند نظام را بيمه كند، 
ادامه داد: دانشجويان ايران اسلامي مي توانند بوسيله 
راهيان نور در انتقال فرهنگ ايثار، از خودگذشتگي 
و ايثار به نسل هاي آينده اين مرز و بوم مؤثر باشند.  
صبحاني خواه روح و محتواي راهيان نور را بزرگ و با 

معنا ارزيابي كرد و گفت: شناخت از خود گذشتگي ها و 
رشادت هاي رزمندگان دفاع مقدس براي دانشجويان 
در راهيان نور براي متوليان اين حركت بزرگ فرهنگي 
اهميت ويژه اي دارد.  مسئول اردويي و راهيان نور سپاه 
استان بوشهر با بيان اينكه دانشجويان بهترين سفيران 
براي اين سفر معنوي هستند، گفت: بايد شرايط را 

براي دانش��جويان اعزامي فراهم آوريم تا به بهترين 
شكل از اين سفر معنوي استفاده كنند.  وي با اشاره به 
اينكه اردوهاي راهيان نور دانشجويي از نهم اسفندماه 
آغاز شده و تا بيست و سوم اس��فندماه ادامه خواهد 
داشت، بيان داشت: يك هزار و ۳۸۶ دانشجو از استان 

بوشهر به مناطق عملياتي جنوب اعزام خواهند شد.

اعزام 1300 دانشجوي بوشهري به مناطق عملياتي جنوب
  بوشهر

88498441سرويس  شهرستان

 بهره برداري از آب شيرين كن 
100 هزار مترمكعبي بندرعباس در تابستان

مديرعامل آبفاي هرمزگان از بهره برداري 
از فاز اول پروژه آب شيرين كن 100 هزار     هرمزگان

متر مكعبي بندرعباس تا ابتداي تابستان آينده خبر داد.  امين قصمي 
گفت: عمليات اجراي��ي اين پروژه بر اس��اس س��رمايه گذاري بخش 
خصوصي از طريق قراردادهاي BOO  با سرمايه گذاري ۲04 ميليون 
دلار از سال 1۳9۳ آغاز شده و فاز اول آن در ابتداي تابستان سال 97 با 
ظرفيت ۲0 هزار متر مكعب در شبانه روز وارد مدار بهره برداري خواهد 
شد.  وي ادامه داد: با بهره برداري از فاز اول اين پروژه بخشي از نياز آبي 
شهر بندرعباس شامل مناطق غربي، شهر خمير و بخشي از روستاهاي 
حاشيه شهر بندرعباس،  به ميزان ۲۳0 ليتر در ثانيه تأمين شده و اين 
حجم به كاهش برداش��ت از دشت ميناب و سد ش��ميل و نيان كمك 
خواهد كرد.  مديرعامل آبفاي استان در ادامه افزود: تأمين آب از منابع 
سطحي و زيرسطحي به منابع غير متعارف مثل شيرين سازي آب دريا 
باعث ش��ده تا اين پروژه به عنوان يك��ي از پراهميت ترين پروژه ها در 
دستور كار اين ش��ركت قرار گيرد.  وي گفت: براساس پيش بيني هاي 
انجام ش��ده و زمانبندي مصوب، تا پايان سال 9۸ آب شيرين كن 100 
هزار متر مكعب��ي بندرعباس با ظرفيت كامل وارد م��دار بهره برداري 
خواهد شد و اين حجم از توليد، 40 درصد از نياز آبي شهر بندرعباس را 

از منابع آبي سطحي و زيرسطحي كاهش خواهد داد. 


